



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23 - 27 آذار/مارس 2024

ورشة عمل بشأن تعزيز تشريعات المناخ:  
أدوات عملية للبرلمانيين

الإثنين، 25 آذار/مارس 2024، 13:00 - 14:30

### مذكرة توضيحية

#### لمحة عامة

تعتبر التشريعات المناخية القوية ضرورية للعمل المناخي الفعّال. فهي تساعد على بدء تنفيذ الاتفاقات الدولية المتعلقة بتغير المناخ على الصعيد الوطني. نظراً لأن المساهمات المحددة وطنياً بموجب اتفاق باريس ليست ملزمة قانوناً، يجب أن تكون مدعومة بقوانين تفرض خفض الانبعاثات وتدعم التكيف. وتتيح التشريعات المناخية أيضاً فرصة لضمان تلبية احتياجات الفئات الممثلة تمثيلاً ناقصاً، بما في ذلك النساء والشباب والشعوب الأصلية والأقليات، في مواجهة تغير المناخ. على الرغم من الخطوات الأخيرة في النهوض بقوانين المناخ، لا تزال الثغرات التشريعية قائمة في العديد من البلدان. أكد أول تقييم عالمي على الإطلاق، تم إبرامه في الدورة الـ28 لمؤتمر الأمم المتحدة المعني بتغير المناخ (COP28) في دبي، أن العالم ليس على المسار الصحيح لتحقيق الأهداف المنصوص عليها في اتفاق باريس. في حين أن العديد من البلدان قد ركزت جهودها التشريعية على تعميم أهداف صافي الانبعاثات الصفرية، فإن القوانين المتعلقة بالمناخ لا تزال تفتقر إلى حد كبير في الالتزام بجميع التعهدات التي تم التعهد بها في المساهمات المحددة وطنياً، وهي غير كافية للحد من الاحتراس الحراري إلى 1.5 درجة مئوية، أو حتى درجتين مئويتين.<sup>1</sup>

أقر المجتمع البرلماني العالمي بالحاجة إلى تشريعات مناخية أقوى. وأسفر الاجتماع البرلماني في الدورة الـ28 لمؤتمر الأطراف (COP28) عن اعتماد وثيقة ختامية تشدد على أهمية التشريعات المبتكرة لتعزيز مواءمة السياسات الوطنية مع

<sup>1</sup><http://www.lse.ac.uk/granthaminstitute/explainers/what-is-climate-change-legislation>



الأهداف المناخية الدولية. كما يدعو البرلمان إلى استخدام أدوارها التشريعية لدعم تحديث المساهمات المحددة وطنياً وتعزيزها، وإنشاء آليات لرصد التشريعات المتعلقة بالمناخ والإبلاغ عنها بشكل تطلعي ومستنير بالأدلة.

وترد مجموعة من الأدوات العملية لتغير المناخ وهي مورد هام للبرلمانات التي تسعى إلى تعزيز التشريعات المناخية، ولا سيما في البيئات المنخفضة الموارد. وينظم الاتحاد البرلماني الدولي ومختبر جولي آن رجلي للعقود الآجلة العالمية في جامعة ولاية أريزونا ورشة العمل هذه لإذكاء وعي البرلمانيين بالأدوات المناخية الرائدة المتاحة بسهولة لتعزيز الجهود التشريعية المتعلقة بالمناخ.

## الأهداف

ستتضمن ورشة العمل التفاعلية هذه البرلمانيين والخبراء في مجال المناخ لتحديد الثغرات التشريعية الرئيسية في إطار تغير المناخ، واستكشاف كيف يمكن للأدوات القائمة أن تساعد في التصدي لها. تهدف ورشة العمل، بشكل خاص، إلى:

- اطلاع البرلمانيين على أدوات مناخية عملية وتحديد كيف يمكن استخدامها في الأطر الوطنية لتعزيز التشريعات المناخية
- تقديم فرصة للحوار البرلماني الدولي حول الفرص والتحديات التشريعية الخاصة بتنفيذ اتفاق باريس
- دعم تنفيذ الإجراءات ذات الصلة بالتشريعات الموضحة في الوثيقة الختامية للاجتماع البرلماني في الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28)
- تحديد احتياجات بناء القدرات

## الترتيبات العملية

ستكون هذه الجلسة التي تستغرق 90 دقيقة مفتوحة لجميع المندوبين في الجمعية العامة الـ 148 للاتحاد البرلماني الدولي. وستنظم الجلسة بطريقة تفاعلية، ويُشجع المشاركون على المساهمة بشكل فعال في النقاش. وستتوفر الترجمة الفورية باللغات الإنجليزية، والفرنسية، والإسبانية، والعربية.



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

## Workshop on *Strengthening climate legislation: Practical tools for parliamentarians*

Monday, 25 March 2024, 13:00–14:30

### Concept note

#### **Background**

Strong climate legislation is essential for effective climate action. It helps set into motion international agreements on climate change at the national level. As Nationally Determined Contributions (NDCs) under the Paris Agreement are not legally binding, they must be backed by laws that mandate emissions reductions and support adaptation. Climate legislation also provides an opportunity to ensure that the needs of underrepresented groups, including women, youth, indigenous peoples and minorities, are met in the face of climate change. Despite recent strides in advancing climate laws, legislative gaps persist in many countries.

The first-ever global stocktake, concluded at the 28th United Nations Climate Change Conference (COP28) in Dubai, confirmed that the world is not on track to achieve the goals set out in the Paris Agreement. While many countries have focused their legislative efforts on mainstreaming net-zero targets, climate-related laws still largely fail to capture all the pledges made in the NDCs and are insufficient to limit global warming to 1.5°C, or even to 2°C.<sup>1</sup>

The global parliamentary community has recognized the need for stronger climate legislation. The Parliamentary Meeting at COP28 resulted in the adoption of an [outcome document](#) that emphasizes the importance of innovative legislation to strengthen the alignment of national policies with international climate goals. It also calls on parliaments to use their legislative roles to support the updating and enhancing of NDCs, and establish mechanisms for forward-looking and evidence-informed monitoring and reporting of climate-related legislation.

A range of practical climate change tools exist and are an important resource for parliaments seeking to strengthen climate legislation, particularly in low-resource settings. The IPU and the Julie Ann Wrigley Global Futures Laboratory at Arizona State University are organizing this workshop to raise awareness among parliamentarians of leading climate tools that are readily available to enhance legislative efforts related to climate change.

E

<sup>1</sup>

[www.lse.ac.uk/granthaminstitute/explainers/what-is-climate-change-legislation](http://www.lse.ac.uk/granthaminstitute/explainers/what-is-climate-change-legislation)

#IPU148

### **Objectives**

This interactive workshop will bring together parliamentarians and climate experts to identify key legislative gaps in the context of climate change and explore how existing tools can help address them. In particular, the workshop aims to:

- Familiarize parliamentarians with practical climate tools and identify how they can be used in national contexts to strengthen climate legislation
- Provide an opportunity for inter-parliamentary dialogue on legislative opportunities and challenges related to the implementation of the Paris Agreement
- Support the implementation of legislation-related actions highlighted in the Outcome Document of the Parliamentary Meeting at COP28
- Identify capacity-building needs

### **Practical arrangements**

This 90-minute session will be open to all delegates at the 148th IPU Assembly. It will be organized in an interactive manner and participants are encouraged to actively contribute to the discussion.

Interpretation will be provided in English, French, Spanish and Arabic.